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VOORWOORD 

Bij de besprekingen over de Practijkproeven werden nog korte inleidingen 
gehouden door Ir J. M. Andeweg, Ir N. Hubbeling, Ir J. Sneep en Dr O. 
Banga over de resultaten van de gehouden practijkproeven respectievelijk van 
tomaten, tuinbonen, pronkers, boerenkool, kroten en wortelen. Daar deze 
resultaten in vollediger vorm zijn of zullen worden gepubliceerd in afzonder
lijke I.V.T.-mededelingen, worden de genoemde korte inleidingen in dit ver
slag niet opgenomen. 



Opening srede 
(Opening Speech. Summary p. 8) 

door 

N . Ve ldhuyzen v a n Zanten 
(Voorzitter van het Bestuur van het Instituut voor de 
Veredeling van Tuinbouwgewassen) 

Dames en Heren, 

Ook thans valt mij weer de eer te beurt een groot aantal medewerkers en 
belangstellenden voor het veredelingswerk bij tuinbouwgewassen namens het 
Bestuur van het Instituut te begroeten. 

In afwijking van voorgaande jaren, toen de veredelingsdagen in het najaar 
gehouden werden, hebben wij deze nu naar het daaraan volgende voorjaar 
verschoven. 

In het verleden mochten wij ons in een grote belangstelling voor deze dagen 
bij een keurcorps van wetenschappelijk gevormden verheugen, maar viel het 
ons op, dat het aantal mensen uit de practijk, met uitzondering van een vaste 
kern, niet zo groot was als wij wel mochten verwachten. 

Teneinde de voorwaarden zo gunstig mogelijk te maken om een groot aantal 
mensen uit de practijk te trekken, meende ons Bestuur niet beter te kunnen 
doen dan de onderwerpen, die besproken zullen worden, wat meer te speciali
seren en de eerste dag geheel te besteden aan problemen voor groenteverede-
ling, terwijl de tweede dag de klein-fruitgewassen zullen worden behandeld. 

Voor beide dagen wordt op een levendige discussie over de te behandelen 
onderwerpen gerekend. 

Zoals U uit het programma gezien hebt, zal op de eerste dag het systeem 
van de practijkproeven worden behandeld. 

Aangezien vele selectiebedrijven daaraan hebben meegewerkt, hebben wij 
goede verwachting, dat vele practici met belangstelling deze discussies zullen 
volgen. 

Om deze practijkproeven te kunnen behandelen, was het nodig de verede
lingsdagen tot het voorjaar uit te stellen, daar de gegevens niet eerder gereed 
konden komen. 

Wanneer ik deze grote schare overzie, dan verheugt het mij U allen namens 
het Bestuur van het I.V.T. van harte welkom te heten. 

Een bijzonder woord van welkom richt ik tot de vertegenwoordigers van 
het Ministerie van Landbouw, Visserij en Voedselvoorziening en wel speciaal 
tot Dr G. de Bakker, Inspecteur van het Tuinbouwkundig Onderzoek, tot de 
voorzitter en secretaris van de Raad voor het Kwekersrecht, Dr J. C. B. 
Beumée en Mr A. M. P. A. Bloemarts, tot Prof. R. Prakken, Directeur van 
het Laboratorium voor Erfelijkheidsleer en Ir G. Veenstra als vertegenwoor
diger van Prof. Dorst, Directeur van het Instituut voor de Veredeling van 
Landbouwgewassen en de Stichting voor Plantenveredeling, tot Ir R. Linden 
als vertegenwoordiger van Prof. A. Lecrenier, Directeur van het Rijksproef-
station voor de Veredeling van Fruitgewassen te Gembloux en tot Ir D. 
Kloen, secretaris van de Studiekring voor Plantenveredeling. 

Voorts een hartelijk welkom aan vertegenwoordigers van Tuinbouwscholen, 
Bedrijfschappen, Keuringsdiensten, Rijkstuinbouwconsulenten, de Vereniging 
voor de Handel in Tuin- en Bloemzaden, Keuringscommissies, Studiekringen, 
diverse Instituten en begunstigers. 



Tenslotte nog een bijzonder welkomstwoord tot de vak- en dagbladpers, die 
bij het uitdragen van het werk van het I.V.T. een belangrijke rol speelt. 

Zo wil ik U dan, evenals in voorgaande jaren, eerst in korte trekken een 
overzicht geven over de periode van October 1949 •— 1 Maart 1951. 

De Heren E. Kuiper en P. van Straalen, die 31 December 1949 als be
stuurslid aftredend waren, werden door de Minister herbenoemd. Zij namen 
de herbenoeming aan. 

28 April 1950 overleed de Heer Abr. Sluis, secretaris van het Bestuur. De 
Heer J. J. v. d. Berg nam tot heden deze functie waar. In de ontstane vacature 
benoemde de Minister tot bestuurslid de Heer D. Barten te Noord-Scharwoude. 

Ir C. v. d. Giessen, secretaris van de Landbouworganisatie T.N.O., werd 
op verzoek van de Afdeling Tuinbouw van het Ministerie van Landbouw als 
bijzitter aan het Bestuur toegevoegd. 

De adviseur van het Bestuur, Ir C. Rietsema, promoveerde op 27 Maart. 
Op de verjaardag van de Koningin werd hij geridderd. 

In de verslagperiode werden vijf bestuursvergaderingen gehouden, terwijl 
één keer het Bestuur in klein comité bijeen kwam. 

De Contactcommissie Fruitgewassen vergaderde één keer, in welke ver
gadering de proefaanplant te Eist besproken werd. 

De practijkproeven bij de gewassen tomaat, tuinboon, Berlikumer wortel, 
bak- en zomerwortel, zaaiui, platte- en ronde kroot, pronkboon, boerenkool en 
pootui zijn afgewerkt. Die bij de gewassen pootui, spitskool, vroege- en herfst 
rode kool, spruitkool en Flakkese wortel werden in 1950 voor de eerste keer 
genomen en zullen in 1951 worden herhaald. De practijkproeven bij de ge
wassen peul (Record e.a. en Vroege Rijspeul), rode bewaarkool, lange kroot 
en radijs (ronde rode broei, ronde rode vollegrond en Scarlet Globe-typen) 
zullen dit jaar voor de eerste keer worden genomen. 

De resultaten van de practijkproeven bij tomaat werden vastgelegd in Mede
deling No 20 van het I.V.T. 

Van een aantal andere afgesloten practijkproeven zullen spoedig gedrukte 
mededelingen volgen. 

Aan de Raad voor het Kwekersrecht werden verzonden: 

in verslagperiode in totaal 
van groentegewassen 27 rapporten 46 rapporten 
van fruitgewassen 1 ,, 11 
van laanbomen 1 ,, 3 ,, 
van rozen 7 27 
van seringen 3 ,, 3 ,, 

Hiervan werden in totaal ingeschreven in het C.R.R. 17 van groentegewas
sen, 7 van fruitgewassen, 3 van laanbomen en 14 van rozen. 

In 1950 werden 30 excursies rondgeleid. 
De cursus rassenkennis groenten voor assistenten van de tuinbouwvoor-

lichtingsdienst en van de N.A.K.-G. werd voortgezet. 
Het ligt in het voornemen, dit jaar ook aan zoons en sélecteurs van zaad

firma's een cursus in veredeling van groentegewassen te geven. 

De volgende Mededelingen van het I.V.T. werden uitgegeven: 
No 15: Veredelingsdoeleinden en -resultaten bi,' de tomaat, door Ir J. M. 

Andeweg. 
No 16: Veredelingsdoeleinden bij slabonen, door Ir N. Hubbeling. 



No 17: Algemene Veredelingsdagen 1949. Verslag van voordrachten en dis
cussies. 

No 18: Zeventien korte artikelen voor boomkwekers, door Ir J. Floor en enige 
andere onderzoekers van het I.V.T. 

No 19: Krotenstudies - VI . De invloed van het loof op de groeii-nelheid 
van de knol. VII. Classificatie van platte en ronde kroten naar knol
index, niveau van loofprestaties en groeisnelheid, door Dr O. Banga. 

No 20: Practijkproeven tomaten 1948-1949, door Ir J. M. Andeweg en M. 
Keuls. 

No 21: Krotenstudies - VIII. Veredelingsmethodiek bij de rode biet, door 
Dr O. Banga. 

No 22: Teelt en veredeling van fruitgewassen in Zwitserland, door Ir H. 
G. Kronenberg. 

No 23: Veredeling van Tuinbouwgewassen in Denemarken, door Dr O. 
Banga en Ir J. Sneep. 

No 24: Het enten van noten, door Ir J. Floor. 

Verder werden nog verscheidene artikelen buiten de Mededelingen van 
het I .V.T. gepubliceerd, o.a.: 
De kers Early Rivers en Früheste der Mark, door E. T. Nannenga en C. J. 
Gerritsen, in de Boomkwekerij van Maart 1950. 
Het afleggen van pruime-onderstammen, door J. Floor, in Jaarboek van „de 
Proeftuin", Boskoop 1949. 
Wit te komkommerrasseri, door J. M. Andeweg, in Groenten en Fruit in 1950. 
Rassen- en factorenproeven, door M. Keuls, in Internat. Tijdschrift voor 
Brouwerij en Mouterij 1949. 
De kers en andere fruitsoorten in Frankrijk, door C. J. Gerritsen, in Med. 
Dir. v. d. Tuinbouw in November 1950. 

De nieuwe Beschrijvende Rassenlijst voor Groentegewassen kan spoedig 
tegemoet worden gezien. Hierin konden nu ook de selecties worden vermeld, 
met de naam van de sélecteur er bij, als resultaat van de practijkproeven vol
gens het Deense systeem. 

Op 12 Mei overleed J. W . van IJmeren, tuinarbeider bij het I.V.T. 
In verband met het onderbrengen van de kruiden bij het I.V.T. is per 15 

April 1950 als gewassenspecialist voor kruiden benoemd Ir G. Elzenga. Per 
1 Juli 1950 zijn de Heren Dr S. P. Dijkstra, phytochemicus, A. C. Bellaart, 
chemisch drs en R. Hofstra, pharmaceutisch drs in dienst gekomen van het 
I.V.T.. Voorlopig blijven zij nog werken op het laboratorium van Prof. van 
Os te Groningen. Dr Dijkstra zal echter zo spoedig mogelijk naar Wagenin
gen overkomen. 

Na een afwezigheid van vier jaar keerde J. P. Braak, biol. drs, op 24 April 
behouden uit Indonesië terug. Drie andere personeelsleden, die in Indonesië 
hun dienstplicht hadden vervuld, volgden hem al spoedig. 

Op 1 September werd Ir L. Smeets als zaadteeltphysioloog aangesteld. 
De heer Smeets werkt voorlopig in het Laboratorium voor Algemene Plant
kunde te Wageningen. 

Op het proefbedrijf de „Santacker" te Eist werd najaar 1949 het eerste 
aaneengesloten perceel met pruimen beplant, terwijl eind 1950 een groot aantal 
appelboompjes werd uitgezet. 

21 November 1949 werd een begin gemaakt met de bouw van het transfor
matorhuisje op ,,De Goor" te Wageningen. Hierdoor werd de mogelijkheid 
geopend gebruik te maken van electrische installaties voor grondverwarming. 
belichting van planten e.d., alsmede voor de watervoorziening op de proeftuin. 



Met de aanleg van een electrische installatie werd in December 1949 een 
aanvang gemaakt; met die van de pompinstallatie in Maart 1950. 

In April 1950 werden 8 batterijen van elk 10 kruisingskasjes gebouwd, 
welke gemakkelijk uitneembaar zijn. 

Wegens ruimtegebrek werd op 29 Juni een nissenhut.op „De Goor" ge
plaatst. 

16 October werd begonnen met de bouw van de boerderij op de ,,Santacker" 
te Eist. 

8 December werd het gebouwencomplex te Wageningen aanbesteed, be
staande uit het hoofdgebouw, het laboratorium voor rassenphysiologie, een 
bedrijfsgebouw, een phytopathologische kas en een conciërgewoning. 5 Janu
ari kon dit complex worden gegund aan de N.V. Aanneming-Mij v/h H. W . 
te Pas te Enschede. 29 Januari werd met de bouw een aanvang gemaakt. 

Ik kan U de verzekering geven, dat vooral de bouwplannen heel wat hoofd
brekens hebben gekost. Al deze plannen moeten zoveel instanties doorlopen, 
dat wel bijzondere moed en volharding nodig is, om zulke plannen in daden 
om te zetten. 

Ik mag dan ook van deze plaats wel verklaren, dat zonder de zeer krachtige 
steun van de afdeling Tuinbouw van ons Ministerie van Landbouw, Visserij 
en Voedselvoorziening, er hoogst waarschijnlijk niets van terecht was geko
men. Een woord van speciale dank voor die steun, die we bij de voortduur nog 
in sterke mate nodig zullen hebben, is dan ook zeker op zijn plaats. 

Ik wil daarbij tevens melding maken van een uitermate goede verhouding 
van onze stichting I.V.T. met alle overheidsinstanties, met de Landbouwho
geschool, de Rijkstuinbouwconsulentschappen, Keuringsdiensten en met vele 
practische kwekers, dank zij het feit, dat onze Directeur Dr O. Banga en al 
zijn medewerkers van hoog tot laag, onder zijn bezielende leiding, met volle 
toewijding zich van hun taak kwijten, waardoor zij erin slagen om de raads
lieden te worden van allen die zich met veredeling van tuinbouwgewassen 
bezighouden. De steun, die hiervan uitgaat voor de gehele Nederlandse Tuin
bouw, kan niet licht worden overschat. 

De kosten die dit alles met zich brengt, zijn weliswaar niet gering, maar 
wanneer wij zien wat in andere landen op het gebied van veredeling van tuin
bouwgewassen geschiedt, dan wil ik alleen dit zeggen: „Nederland let op Uw 
saeck" en dan kan men een overheid slechts prijzen, die een zodanig vooruit
ziende blik heeft gehad, dat zij een uitgave van J/£ à 1 % van de productie
waarde van onze tuinbouwproducten een niet te hoge prijs heeft geacht om 
als tuinbouwcentrum van Europa de concurrentie met het buitenland te kun
nen blijven volhouden. 

Laten wij ons dan nog meer bedienen van de diensten van het I.V.T. en 
mogen ook deze veredelingsdagen er toe bijdragen de grote waarde van haar 
werk nog beter tot ons te laten doordringen. 

Met deze woorden open ik de Algemene Veredelingsdagen van het I.V.T., 
van 1 en 2 Maart 1951. 

Summary 

Opening Speech by the President Mr N. Veldhuyzen van Zanten. 

The president, Mr N. Veldhuyzen van Zanten, opens the Horticultural 
Plant Breeding Days 1951 with a speech, in which he welcomes the partici
pants. "* :,Ti 

He briefly discusses the program for these days and gives an outline of the 
work the Institute of Horticultural Plant Breeding at Wageningen did in 1950. 



De verdere ontwikkeling van de practijkproeven volgens 
het Deense systeem 
(The further development ofthevarietytrialsaftertheDanishsystem.Summaryp.18) 

door 
Dr O. Banga 
(Instituut voor de Veredeling van Tuinbouwgewassen, 
Wageningen) 

Inhoudsoverzicht 

1. Inleiding. 
2. Welke gewassen. 

2.1 Reeds beproefde of in beproeving zijnde gewassen. 
2.2 Welke gewassen komen voor de Practijkproeven in aanmerking. 
2.3 De gewassen cycli. 

3. Welke bedrijven kunnen meedoen aan de proeven. 
4. De uitvoering van de proeven. 
5. De beoordeling van de proeven. 

5.1 Het werk van de commissies. 
5.2 Verdere ontplooiing van het meet-, weeg- en telonderzoek. 
5.3 Standaardisatie van de rasnamen. 

6. Consequenties van de goedkeuring. 
6.1 Publicatie vanwege het I.V.T. 
6.2 Bevoegdheden van de eigenaar van een goedgekeurde selectie. 

7. Het werken met andermans selecties. 
Summary. 

1 Inleiding 
De bedoeling van deze bijeenkomst is de gang van zaken bij de Practijk

proeven volgens het Deense systeem aan een openbare bespreking te onder
werpen. Daartoe zullen wij beginnen voor U uiteen te zetten hoe een en ander 
in de jaren 1948 —1950 gelopen heeft en wat de tot heden bereikte resultaten 
zijn. Daarbij zal dan tevens gelegenheid zijn over de toekomstige ontwikke
ling te spreken. 

2 We lke gewassen 
2.1 Reeds beproefde of in beproeving zijnde gewassen. 

Tot nu toe zijn de volgende gewassen in Practijkproeven opgenomen of 
opgenomen geweest: 

1948~-'49 Tomaat 
1949—'50 Tuinboon 

Amsterdamse Bak 
Zomerwortels 
Berlikumer wortel (in 1949 afgesloten) 
Ronde en platte kroot 
Boerenkool 
Ui 
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1950—'51 Wit te pronker (in 1950 afgesloten) 
Flakkese wortel 
Rode kool Vroege en Herfst 
Spitskool 
Spruitkool 

1951—'52 Vroege peulen 
Ronde Rode Radijs 
Lange Kroot 
Rode Bewaarkool 
Ui 

In de regel zal een zelfde gewas twee opeenvolgende jaren worden beproefd. 
Bij de Berlikumer wortel en bij de Witte Pronker zijn de proeven dit maal 
reeds in één jaar afgesloten, omdat de resultaten naar het oordeel van de 
betreffende commissie duidelijk genoeg waren. Een volgende beproeving van 
de selectie van deze gewassen zal vermoedelijk wel twee jaren nemen, omdat 
gerekend kan worden, dat er dan wellicht op fijnere verschillen zal moeten 
worden gelet. 

W e staan nu voor twee vraagstukken: 

a. Welke gewassen moeten wel en welke moeten niet in Practijkproeven 
worden opgenomen. 

b. Hoe moet de cyclus van de opgenomen gewassen worden opgesteld. 

2.2 Welke gewassen komen voor de Practijkproeven in aanmerking. 
Bij de vraag welke gewassen wel en welke niet in de Practijkproeven moe

ten worden opgenomen, kunnen we eerst onderscheid maken tussen zelfbe-
stuivende en kruisbestuivende gewassen. 

Een zelfbestuiver zoals een boon, een erwt of een tomaat heeft over het 
algemeen constant blijvende rassen. De stamslaboon Dubbele Witte z.dr. 
heeft vandaag nog dezelfde eigenschappen als 10 jaar geleden. En of hij nu 
door meneer Jansen in Zeeland of door meneer Pietersen in Noord-Holland 
wordt aangeboden, dat maakt t.a.v. de raseigenschappen niets uit. Het is en 
blijft dezelfde boon. Dat is ook het geval bij doperwten! peulen, tomaten e.a. 
zelfbestuivers. 

Toch is het buitengewoon nuttig gebleken, de tomatenrassen eens met een 
commissie van tuinders, zaadproducenten en ambtenaren nauwkeurig te be
kijken. Wan t de naam, waaronder de rassen werden aangeboden, bleek geen 
juiste indicator meer te zijn voor het type dat werd geleverd. Onder de naam 
Ailsa Craig b.v. kwamen fijn-vruchtige en grof-vruchtige typen voor. En 
onder de naam Tuckswood werd door sommige zaadproducenten waarheids
getrouw het nu niet meer gewenste oorspronkelijke type met platte hoekige 
vruchten geleverd, maar door andere een Tuckqueen of een Potentaat type. 

Om deze reden zijn in 1951 op verzoek van Ir v. d. Helm ook de vroege 
peulen in de Practijkproeven opgenomen, Ook bij dit gewas is er een groep 
van sterk op elkaar gelijkende typen, waarin opheldering gewenst is. 

Er zo zijn er bij de zelfbestuivende gewassen nog wel meer rassengroepen, 
waarvoor opname in de Practijkproeven nuttig is. 

Maar feitelijk zou het niet nodig zijn, deze gewassen aan de regelmatig te
rugkerende cyclus te binden. Als we zo'n rassengroep van een zelfbestuiver 
eenmaal goed hebben geclassificeerd zouden we hem verder buiten de Practijk
proeven kunnen laten tot het moment, waarop eventueel zou blijken, dat hij 
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weer opnieuw in de war zou zitten. Het enige bezwaar hiervan is, dat er nu 
een groep selectiebedrijven is, welker rassen zijn goedgekeurd, en dat anderen 
dan geen kans zouden hebben binnen afzienbare tijd ook hun selectie goed
gekeurd te krijgen. Dit bezwaar zou echter kunnen worden opgeheven, door 
periodiek een aantal nieuw ter onderzoek aangeboden selectie^ te beproeven 
met enkele typische vertegenwoordigers van de serie nu reeds goedgekeurde. 

Regelmatig herhaalde beproeving over de gehele linie is alleen nodig voor 
de door hun aard niet constant blijvende selecties van kruisbestuivende ge
wassen. De vraag is nu hoeveel tijd er tussen twee opeenvolgende Practijk-
proeven van eenzelfde gewas moet liggen. 

2.3 De gewassen cycli. 

Naar onze mening zou een 6-jarige cyclus erg mooi zijn. Na 6 jaar is er 
wel kans, dat andere bedrijven met hun product een stuk zijn vooruitgegaan. 
En 6 jaar is een redelijke periode om een eigenaar van een goedgekeurde 
selectie zijn gratis reclame in de rassenlijst te geven. 

Bij de knol- en wortelgewassen zou een cyclus van 6 jaren vermoedelijk 
wel mogelijk zijn. Deze zou er dan als volgt kunnen uitzien. Wa t tussen haak
jes staat is in de daarbij aangegeven jaren nog niet in onderzoek geweest. 

I 
1951 
1952 

II 
1953 
1954 

III 
1955 
1956 

I 
1957 
1958 

enz. 

Radijs Rond Rood 

Radijs Rond Witpunt 

Radijs Halflang 

Radijs Rond Rood 

enz. 

Consumptieraap 
(Ramenas) 

Wortel A'd. Bak 
Kroot Egyptische+Crosby 

Wortel Nantes 
Kroot Detroit 

Consumptieraap 
Ramenas 

enz. 

Kroot Lange 
(Knolselderij) 

Wortel Berlikumer 
Schorseneer 

Wortel Flakkese 
Koolraap 

Kroot Lange 
Knolselderij 

enz. 

Voor kool- en bladgewassen is een 6-jarige cyclus onder de huidige om
standigheden niet mogelijk, daar er dan te veel gewassen tegelijk zouden 
komen, hetgeen zowel voor ons als voor de commissieleden niet uitvoerbaar is. 
Ir Sneep, de onderzoeker voor de kool- en bladgewassen, heeft voor zijn ge
wassen derhalve het volgende programma voor een 10-jarige cyclus ontwor
pen* ) . W a t tussen haakjes staat is in het daarbij aangegeven jaar nog niet 
onderzocht. 

*) Later is besloten ook bij de kool- en bladgewassen een 6-jarige cyclus te handhaven, maar 
dan voorlopig met minder gewassen. 
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I 

II 

HI 

1948: 

1949: 

1950: 

1951: 

1952: 

1953: 

— 

Boerenkool 1 
Andijvie glas 2 
Sla (Meikoningin) 2 
Meilof 2 
Overwinterings 

Groene Savoye 2 

Boerenkool 2 
Spitskool 1 
Spruitkool 1 
Vroeg Rood 1 
Herfst Rood 1 

Spitskool 2 
Spruitkool 2 
Vroeg Rood 2 
Herfst Rood 2 
Bewaar Rood 1 

Bewaar Rood 2 
Bewaar Geel 1 
Herfst W i t 1 
Vroeg Geel 1 
Witlof Winter 1 
Spinazie voorjaar-zomer 1 
Spinazie onder glas 1 

Bewaar Geel 2 
Herfst W i t 2 
Witlof Winter 2 
Vroeg Geel 2 
Spinazie voorjaar-zomer 2 
Spinazie onder glas 2 
Bewaar Wi t 1 

IV 

V 

I 

1954: 

1955: 

1956: 

1957: 

1958: 

1959: 

Bewaar W i t 2 
Vroeg W i t 1 
Herfst Geel 1 
Bloemkool - Alpha 1 
Witlof Vroeg 1 

Vroeg W i t 2 
Herfst Geel 2 
Bloemkool Alpha 2 
Vroeg Groen 1 
Witlof Vroeg 2 

Vroeg Groen 2 
Bloemkool koude kas 1 
Herfst Groen 1 
Herfst Bloemkool 1 
Winter Groen 1 

Bloemkool koude kas 2 
Herfst Groen 2 
Herfst Bloemkool 2 
Winter Groen 2 
Andijvie Zomer-Herfst 1 

Andijvie Zomer-Herfst 2 
Andijvie glas 1 
Sla (Meikoningin) 1 
Meilof 2 
Overwinterings 

Groene Savoye 1 

Boerenkool 1 
Andijvie glas 2 
Sla (Meikoningin) 2 
Meilof 2 
Overwinterings 

Groene Savoye 2 

Onder de peulvruchten en de groenten met vlezige vruchten zou de cyclus 
van de beproeving over de gehele linie wellicht beperkt kunnen worden tot 
tuinboon, witte pronker, augurk, komkommer en meloen * ). Practijkproeven 
met tuinboon en pronker zijn reeds uitgevoerd. Maar bij komkommer en meloen 
komen de enorme kosten enigszins roet in het eten gooien. Dit komt natuurlijk 
doordat er glas bij nodig is. Maar vooral ook doordat één plant een betrek
kelijk groot stuk grond in beslag neemt en doordat de cultuur veel arbeid 
vraagt. Dit laatste geldt ook, zij het in iets mindere mate voor de augurk. 

Als men een proef met 30 planten per perceel in 3-voudige herhaling zou 
willen uitvoeren, dan zou men voor platglas komkommers en meloenen al 
3 X 30 = 90 ramen per selectie moeten aanleggen. Voor 40 selecties zou dit 
al 3600 ramen vragen. 

Voorlopig hebben wij deze moeilijkheid maar ontweken, door in 1950 en 
1951 60 selecties van Groene platglaskomkommers zodanig te telen, dat er 
9 planten per perceel staan, zonder herhalingen. Ir Andeweg hoopt in 1951 
met de vakmensen tot een accoord te komen over de vaststelling van de typen. 

*) Naderhand is besloten toch ook de belangrijkste zelfbestuivers in de practijkproeven op 
te nemen. 
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In 1950 kwam hij tot een indeling in typen (grondrassen) van de witte 
komkommers, eveneens in samenwerking met het vak. Hij heeft ook de selec
ties afzonderlijk gewaardeerd, maar kon uiteraard niet veel verder gaan dan 
de vraag of een selectie al of niet een behoorlijke vertegenwoordiger leek van 
het grondras of type waartoe hij pretendeerde te behoren. Een volledig be
vredigende oplossing voor het uitzoeken van de selecties met een goede ge
bruikswaarde is dit nog niet. Maar misschien vinden we hier nog wel wat op. 

De ui neemt een afzonderlijke plaats in in de Practijkproeven, doordat er 
een afzonderlijk onderzoekapparaat, geheel ten dienste van dit ene ras, is, 
nl. de Nederlandse Uien Federatie. Daardoor kan het onderzoek van de uien-
selecties continu doorgaan. 

Alleen het vooronderzoek van nieuwe selecties wordt uitgevoerd op de wijze 
van de Practijkproeven. W e zullen hier straks nog op terugkomen, en nu 
alleen opmerken, dat nieuwe selecties van uien iedere twee jaar kunnen 
worden aangeboden. 

3 We lke bedrijven kunnen meedoen aan de proeven 

In het kort is de formule deze: Bedrijven, aangewezen door de N.A.K.-G., 
worden tot deelneming aan de Practijkproeven uitgenodigd door het I.V.T. 

De N.A.K.-G. wijst een bedrijf aan op grond van door hem geconcludeerde 
evidentie, dat er in dat bedrijf t.a.v. het betreffende gewas inderdaad aan 
selectiewerk wordt gedaan. 

Grotendeels zal de lijst van bedrijven die door de N.A.K.'G. worden aan
gewezen als in aanmerking komende voor een uitnodiging, overeenkomen met 
de gewone lijst van erkende selectiebedrijven. Maar meestal niet geheel, daar 
de beoordeling ten behoeve van deelneming aan de Practijkproeven veelal iets 
strenger is, maar vooral ook meer speciaal gericht is op de rassengroep die 
beproefd wordt. 

Is een bedrijf voor een bepaald gewas niet erkend, dan kan het erkenning 
aanvragen. Meestal kan de erkenning dan niet onmiddellijk volgen, mnar 
moet de N.A.K.-G. in de gelegenheid worden gesteld het selectiewerk van het 
bedrijf gedurende enkele jaren te volgen. Als dit dan goed lijkt kan erkenning 
volgen en kan vervolgens ook worden deelgenomen aan de Practijkproeven 
voor dat gewas. 

4 De uitvoering van de proeven 

De keten van werkzaamheden voor de uitvoering van de proeven loopt 
als volgt: 
N.A.K.-G. Bij de bedrijven die willen meedoen, worden de zaadmonsters 

opgehaald door de N.A.K.-G. (voor uien geschiedt dit door per
soneel van de N.Ui.F. ). De N.A.K.-G. houdt er iets van achter 
voor kiemproeven en stuurt de monsters door naar het I.V.T. 

ZaCo Het LV.T. brengt de monsters naar het Rijksproefstation voor 
Zaadcontróle. Hier worden zij overgepakt in blanco zakken die 
alleen worden voorzien van de naam van het grondras, of even
tueel die van de rassengroep, benevens van een nummer. De 
nummers en de namen van de inzenders worden op een lijst 
gezet. Deze lijst gaat in een envelop. Deze wordt verzegeld en-
in de brandkast gelegd, om pas na de eindbeslissing over de 
selecties, in de commissie te worden geopend. De monsters gaan 
nu weer terug naar het I.V.T. 
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I.V.T. Het I .V.T. maakt ondertussen proef schema's en vraagt enkele 
Rijkstuinbouwconsulenten een plaats op te zoeken, waar in hun 
gebied een proef kan worden uitgezet, hetzij op een proeftuin, 
hetzij bij een vooraanstaand tuinder. Met de proefhouder wordt 
een contract opgemaakt, waarin o.m. de vergoeding wordt vast
gelegd. 

R.t.c. Vervolgens geschiedt de zaai of eventueel de uitplanting van de 
tevoren gezaaide monsters op de proefplaatsen. Het uitzetten van 
de proef en het uitzaaien of uitplanten geschiedt tot heden in 
in hoofdzaak door het I.V.T.-personeel, in enkele gevallen door 
personeel van het Rijkstuinbouwconsulentschap. Het ligt in de 
lijn, dat consulentschappen die over getraind personeel met een 
exacte aanleg beschikken, dit werk meer en meer van ons zullen 
overnemen. De gehele verantwoordelijkheid voor het goede ver
loop van een buiten Wageningen gelegen proef, kan behalve 
bij de proefhouder zelf, alleen maar bij het consulentschap liggen. 
Gezien de belangstelling die wij van de zijde van de consulent
schappen mogen ondervinden, heb ik alle hoop, dat zij, onder 
aanvaarding van de algemene opzet van de Practijkproeven (wat 
dus vooral wil zeggen: open samenwerking tussen tuinders, zaad
producenten en ambtenaren, zonder autoritaire posities) hun 
portie van de verantwoordelijkheid in steeds vollere mate zullen 
willen dragen. 

I.V.T. De gegevens van alle genomen proeven komen tenslotte weer bij 
het I.V.T. terecht. Hier vindt de centrale verwerking van alle 
cijfers en beoordelingen plaats. 

5 D e beoordeling van de proeven 

5.1 Het werk van de commissies. 
W e zijn destijds begonnen met de commissies een tamelijk gedetailleerd be

oordelingsschema voor te leggen. Bij het uitwerken van de proeven bleek 
echter, dat de graad van nauwkeurigheid van metingen, wegingen, tellingen, 
enz. groter is dan die van de globale beoordeling door een commissie. 
Daarom is de ontwikkeling zo geworden, dat we alle gegevens, die zich voor 
meting, enz. lenen, zo veel mogelijk vaststellen d.m.v. meting, enz., en dat de 
commissie zich vooral concentreert op de vaststelling en de waardering van 
het type (het grondras) en op de waardering van de selectie. Daarnaast blijven 
bij de meeste gewassen toch nog dingen over die niet door middel van meting, 
telling, enz. kunnen worden bepaald, maar op het oog door de commissie 
moeten worden beoordeeld. 

Het is vooral van belang, dat de beoordeling zo eenvoudig mogelijk wordt 
gehouden, omdat dit de enige manier is, om een betrekkelijk groot aantal 
perceeltjes of partijtjes volgens een ongeveer gelijkblijvende norm te beoor
delen. I de procedure ingewikkeld, dan is de kans groter, dat de commissie 
tegen het eind wat vermoeid raakt en zijn kijk op het gewas verliest. 

Het is ons verder bijzonder goed bevallen, de commissie alle herhalingen 
te laten beoordelen, zonder te weten wat een herhaling van wat is. Dan kun
nen we later zien, of de herhalingen van eenzelfde selectie in de waardering 
al of niet verschillend zijn beoordeeld, hetgeen een maatstaf geeft voor de 
betrouwbaarheid van het oordeel. 
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Met wortelen en kroten is het ons verder goed bevallen, op één dag de 
oogst van de perceeltjes door de commissie naar type en kwaliteit van de 
selectie te laten classificeren, en deze classificatie de volgende dag door de 
inzenders te laten controleren. Dit gaat gemakkelijk als men de wortels of 
knollen in kisten doet, zodat men met de kisten kan sjouwen om ze in be
paalde groepen te plaatsen. Maar dan kan het loof er niet aan blijven. Als 
het aantal nummers niet te groot is, kan men de wortels of knollen van ieder 
perceeltje echter ook met het loof er aan op het veld neerleggen, en hier net 
zo lang mee omsjouwen, tot men ze naar type en selectiekwaliteit heeft ge
groepeerd. Op deze manier konden de inzenders het werk van de commissie 
in ogenschouw nemen en er kritiek op uitoefenen. Het resultaat was verleden 
zomer, dat men het over het algemeen zeer goed eens kon zijn met het oordeel 
van de commissie. 

Dit is een mooie controle. 
Behalve de beoordeling in herhalingen door dezelfde commissie en de na-

contrôle van het oordeel van de commissie door de inzenders, vormt ook de 
splitsing van de commissie in enkele kleine groepjes, die echter op zichzelf 
cijfers geven, een controle op de betrouwbaarheid van het oordeel. 

Het is echter van groot belang, dat we, bij eventueel verschil in de waar
dering, weten waar dit verschil in waardering op berust. Wan t als een selectie 
een 3 zou krijgen, doordat we een 1 en een 5 zouden hebben gemiddeld, krij
gen we niet een juiste waardering. Het zou in zo'n geval best kunnen zijn, 
dat zo'n selectie voor een bepaald doel buitengewoon geschikt zou zijn, en 
voor een ander doel totaal ongeschikt. In zo'n geval is het beter, dat we door 
gedachtenwisseling tot een blootleggen van de verschillende grondslagen van 
de waardering komen, dan tot een verdoezeling. 

Dat de commissies over het algemeen niet slecht gewerkt hebben, blijkt 
overigens uit een mededeling die de heer Grooters mij dezer dagen deed. Hij 
heeft nl. eens een vergelijking gemaakt tussen zijn boekhouding over de werk
zaamheid van de verschillende selectiebedrijven en de uitslagen van de Prac-
tijkproeven en daarbij kunnen constateren, dat de bedrijven met goedgekeurde 
selecties over het algemeen dezelfde zijn als de bedrijven die in zijn boek
houding als goed staan aangetekend. In slechts enkele gevallen had een be
drijf, dat volgens de boekhouding niet zo actief stond aangeschreven, toch een 
goedkeuring gekregen. In zo'n geval is er aanleiding om het bedrijf eens wat 
extra scherp in het oog te houden, omdat het niet zeker is dat de eigen werk
zaamheid de basis is geweest voor het goedgekeurde product. 

5.2 Verdere ontplooiing van het meet-, weeg- en telonderzoek. 

Bij de ui is al sinds vele jaren een hele reeks van onderzoekingen verricht, 
waardoor men een selectie bijna helemaal heeft leren waarderen in cijfers die 
worden verkregen door tel- en weeg-onderzoek. Hierdoor heeft men nu drie 
groepen van selecties verkregen: 

a. Nieuw voor onderzoek aangeboden selecties. Deze worden gedurende 
2 jaren in een Practijkproef onderzocht. Daartoe vindt een volledig 
proefveldonderzoek op een beperkt aantal proefvelden plaats, en een be
zichtiging door de commissie, zo mogelijk op alle hiervan geslaagde 
proefvelden. 

b. Facultatieve selecties. Deze hebben examen a met succes gepasseerd en 
worden nu verder onderzocht in de uitgebreide proeven van de N.Ui.F. 
Het is de bedoeling dat de commissie enkele van de goedgeslaagde 
proefvelden zal bezoeken, of desgewenst alle 12̂ — 15 proefvelden. Tij-
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dens het onderzoek van de facultatieve selecties in vergelijking met de 
hoofdselecties, wordt uitdrukkelijk naar de allerbeste selecties gezocht, 

c. Hoofdselecties (hoofdrassen). Dit zijn selecties die na een jarenlange 
beproeving gebleken zijn aan de top te staan. Alleen deze worden in de 
rassenlijst vermeld. 

In de grond van de zaak zijn hier dus twee waarderingsklassen te onder
scheiden: 

2e klas. De facultatieve selecties. Deze hebben in de 2-jarige Practijkproef 
een behoorlijke indruk gegeven. 

Ie klas. De hoofdselectiés. Dit zijn werkelijk de allerbeste. 

Daar de uienselecties al zoveel jaren langer in onderzoek zijn geweest dan 
de overige gewassen, stelt de ui ons voor ogen, hoe we straks zullen staan, 
als ook bij deze gewassen het onderzoek verder ontwikkeld is. Vermoedelijk 
zullen we ook hier dan een verdere differentiatie van de bij de Practijkproeven 
goedgekeurde selecties in 2e en Ie klas selecties krijgen. 

Bij de ui is het niet de gewoonte de namen van de 2e klas selecties (de 
facultatieve) in de rassenlijst te publiceren. M.i. zal hier over het algemeen 
echter geen bezwaar tegen zijn. 

5.3 Standaardisatie van de rasnamen. 

Wanneer een commissie tot een standaardisatie van de typen komt, houdt 
dit tevens in, dat men deze typen met een vaste naam wil aanduiden. Bij de 
kruisbestuivers hebben wij dit ook reeds gedaan. Wij hebben dan het grondras 
een bepaalde, betrekkelijk algemene, min of meer omschrijvende naam gege
ven. Meneer Pieterse kan zijn selectie hieruit dan aanduiden met de naam 
van het grondras gevolgd door — selectie Pieterse, of door een fantasienaam. 
Soms kwam deze namen-standaardisatie in botsing met de naamgeving door 
een selectiebedrijf. Maar tot nu toe hebben we altijd een accoord kunnen 
bereiken. 

Bij de zelfbestuivers ligt de zaak misschien iets moeilijker, doordat hier 
over het algemeen geen ruimte is voor eigen fantasienamen, zoals bij selecties 
uit een grondras van een kruisbestuiver, maar een Tuckswood een Tuckswood 
is en niet iets anders. Als hier eenmaal een grote massa naamafdwalingen in 
de prijscouranten zijn geraakt ontmoet het meer weerstand deze recht te zetten. 

6 Consequenties van de goedkeuring 

6.1 Publiciteit vanwege het I.V.T. 
Zodra de uitslag van een Practijkproef door de betreffende commissie is 

vastgesteld, wordt in de tuinbouwpers een overzicht van de goedgekeurde 
selecties gegeven. Verder volgt opname in de eerstverschijnende uitgave van 
de rassenlijst en een volledige publicatie van de genomen proeven in een Me
dedeling van het I.V.T. 

6.2 Bevoegdheden van de eigenaar van een goedgekeurde selectie. 

Hiervoor hebben de heer Grooters en ik enkele regels ontworpen, die ik 
U voor zal lezen: 

1. Degene, die een selectie voert, welke na deelneming in de Practijkproeven 
is goedgekeurd, blijkens een daarover ontvangen schrijven van het I.V.T., 
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is bevoegd, de betreffende selectie in zijn prijscourant aan te duiden met 
de toevoeging P. gevolgd door het jaartal waarin de goedkeuring is uit
gesproken, zulks met inachtneming van de artikelen 2, 3 en 4. 

2. Bij de aanduiding van de selectie moet worden vermeld het grondras, zoals 
dit vermeld is in de rassenlijst. 

3. De in 1 genoemde bevoegdheid eindigt (behoudens onvoorziene omstan
digheden): 
a. Bij de afloop van de eerstvolgende Practijkproef voor hetzelfde gewas, 

maar maximaal 10 jaar na de toekenning. 
b. Zodra blijkt, dat onder de aanduiding iets wordt verhandeld, dat of 

niet valt in het grondras, of als selectie van mindere kwaliteit is dan 
bij de goedkeuring het geval was. 

Beëindiging van de bevoegdheid om de onder b genoemde redenen, zal 
in de tuinbouwpers kunnen worden gepubliceerd. 

4. De bevoegdheid als in 1 aangegeven is persoonlijk, maar kan worden over
gedragen in de volgende gevallen en onder de daarbij genoemde voor
waarden: 
a. Indien zaaizaad wordt verkocht aan een ander erkend selectiebedrijf, 

mits overeenkomstig de hiervoor geldende bepalingen van de N.A.K.-G. 
b. Indien handelszaad in gesloten detailverpakking wordt verkocht aan 

een detaillist. 

5. De controle op het gebruik van de bevoegdheid is in handen van de 
N.A.K.-G. 

7 Het werken met andermans selecties 

In de zaadvoorziening zijn drie functies te onderscheiden, die onmisbaar 
voor elkaar zijn, d.z.: 

a. Veredelingswerk met als resultaat elitezaad. 
b. Vermeerdering van elitezaad tot goed handelszaad. 
c. Verkoop van handelszaad overal ter wereld waar men het kan ge

bruiken. 

Deze drie functies hebben ieder voor zich geen zin, als ook de twee andere 
niet werken. De uitoefening van ieder van de drie functies vereist evenzeer 
een speciale aanleg, een speciaal vakmanschap en een speciale toewijding. 
Alle drie functies zijn precies even nodig en precies even eerzaam. 

Er kan pas aanmerking op de eerzaamheid worden gemaakt, zodra een 
beoefenaar van een of twee van de drie functies of het bestaansrecht van de 
beoefenaars van de twee of één overige functies betwist (en zo hun bestaan 
bedreigt), of probeert zich de beloning en de uiterlijke eer voor de beoefenaars 
van de andere functies wederrechtelijk toe te eigenen (en dan op deze wijze 
hun bestaan bedreigt). 

Deze gevallen van oneerzaam gedrag kunnen zich bij de beoefenaars van 
ieder van de drie functies voordoen. Ik wil echter speciaal bekijken de moge
lijkheid, dat iemand wiens bedrijf uitstekend is ingericht voor de vermeer
dering van elitezaad tot goed handelszaad, daarbij als elitezaad zou gebruiken 
het goed geselecteerd product van een ander zonder dit te willen erkennen. 

Er zijn in Nederland verscheidene tuinzaadselectiebedrijven, die alle drie 
functies tegelijk uitoefenen. Daar het aantal tuinzaadgewassen, ieder met 
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èen aantal rassen, echter vrij groot is, is het technisch, laat staan economisch, 
niet gemakkelijk uitvoerbaar van al deze rassen zelf elitezaad te kweken. 
Derhalve is het een zaak van gezond verstand zelf elitezaad te kweken van 
die rassen, waar men een grote omzet van heeft en voor welker veredeling het 
bedrijf goed gelegen is, en voor de overige rassen uit te zien naar de mede
werking van andere sélecteurs die op die rassen gespecialiseerd zijn. 

Om dit legaal mogelijk te maken heeft de N.A.K.-G. zijn z.g. zaaizaad
regeling ontworpen, waarbij het mogelijk wordt gemaakt, de hulp van de 
N.A.K.-G. in te roepen om elitezaad geplombeerd en gecertificeerd te doen 
overgaan van een sélecteur naar een selectiebedrij f dat zelf tal van rassen 
selecteert, maar voor dit bepaalde ras het elitezaad van een andere sélecteur 
wenst te gebruiken. 

Deze mogelijkheid sluit enerzijds logisch aan bij de behoeften van het 
all-round tuinzaadselectiebedrijf. Anderzijds sluit het aan op de regeling van 
de N.A.K.-G. die voorschrijft, dat een selectiebedrij f alleen handelszaad in 
het verkeer mag brengen, dat is vermeerderd, of op eigen gewonnen elitezaad, 
of op elitezaad van een ander, mits de oorsprong tot genoegen van de 
N.A.K.-G. kan worden aangetoond en dat elitezaad ook inderdaad elitezaad is. 

Deze verhouding heeft dus alle kans op een eerzame, voor alle partijen 
aanvaardbare, practisch nuttige ontwikkeling, mits aan het vak de tijd wordt 
gelaten zich aan de gedachte te wennen en de consequenties geleidelijk aan te 
verwerken. De Practijkproeven zullen meehelpen de sélecteurs in de open
baarheid te brengen en de gehele ontwikkeling in legale richting te stimuleren. 

Een ander geval is de mogelijkheid tot oneerzame verhoudingen tussen 
twee sélecteurs, die beide elitezaad van een bepaald ras produceren en beide 
voor dat ras erkend zijn. Als de één merkt, dat de ander hem toch eigenlijk 
in een paar essentiële punten voorop is, dan is het mogelijk, dat hij de kortste 
weg tot opheffing van de achterstand neemt, en zich op een of andere wijze 
het elitezaad van de ander toeeigent. 

Ingeval we hier te maken hebben met twee selecties uit eenzelfde grondras, 
staan we in de regel voor het geval dat zij niet met zekerheid te identificeren 
zijn. Op grond van het product is de oneerzame toeëigening van een ander
mans selectie in dit geval dus vaak niet te constateren. Op grond van de 
bedrij f scontrôle echter evenmin, want beide bedrijven hebben een eigen pro
ductie van elitezaad. 

Hoe jammer het ook is: in zo'n geval kan men geen maatregelen treffen 
tegen toeëigening van een andermans selectie. 

De N.A.K.-G. doet alles wat in zijn vermogen is, om legale verhoudingen 
te helpen ontwikkelen bij het gebruik van elitezaden. Maar de toepassing van 
het kwekersbesluit op niet-identificeerbare selecties is om bovengenoemde 
reden niet mogelijk. 

Summary 

The further development of the variety trials after the Danish system 

by 
O. Banga 
(Institute of Horticultural Plant Breeding, Wageningen) 

An account is given of the rules which were practised and the general 
experiences which were made at the variety trials of vegetables in the years 
1948—1950. 

The varieties were judged by committees of vegetable growers, seed 
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growers (breeders) and officials (research institutes, inspection services, ad
visory services). 

During the trials every variety or strain was known only under a number. 
After the trials were finished, only the names of the seed companies who had 
a recommendable variety or strains were published. 

Some problems in connection with the further development of the system 
are surveyed: which kinds of vegetable should be investigated; how often; 
the relation between the qualitative judgment by the committees and the quan
titative investigation by means of analytical methods of characteristics which 
can be measured, counted or weighed; standardization of nomenclature; the 
certainty that a recommended strain is indeed the result of the holder's own 
breeding work. 
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De invoering van het Deense systeem bij het selectie
onderzoek van de Ui 
(The introduction of the so called Danish system in the variety trials of onions. 
Summary p. 22) 

door 
J. L. Koert 
(Nederlandse Uien-Federatie, Middelharnis) 

Organisatie van het onderzoek 

Bij het selectieonderzoek van de ui is de meeste aandacht besteed aan de 
zaaiui. Gezien de overheersende plaats, die de zaaiui in vergelijking met de 
andere teeltwijzen van uien inneemt, is het duidelijk, dat hiermede het eerst 
begonnen werd. Het selectieonderzoek bij de zaaiui dateert reeds vanaf 1931; 
in dat jaar werden door wijlen Prof. Ir C. Broekema, Directeur van het 
Instituut voor Plantenveredeling, de eerste selectieproeven met uien genomen. 
Sinds de periode 1931—'1939 werd het onderzoek uitgevoerd door het Insti
tuut voor Plantenveredeling. De uitvoering van de proeven geschiedde in 
samenwerking met de land' en tuinbouwconsulenten. 

Na de oprichting van de Nederlandse Uien-Federatie werd de uitvoering 
van het onderzoek door deze organisatie voortgezet, aanvankelijk nog onder 
auspiciën van het Instituut voor Plantenveredeling. Nadat de uien onder de 
tuinbouwgewassen gerangschikt werden, geschiedde het onderzoek onder aus
piciën van het inmiddels opgerichte Instituut voor de Veredeling van Tuin
bouwgewassen. 

Gedurende de periode, dat het onderzoek berustte bij het Instituut voor 
Plantenveredeling, droeg dit een meer sportief karakter. De belangstelling 
van de selectiebedrijven was aanvankelijk dan ook gering. In de loop der jaren 
nam het aantal aanmeldingen echter steeds toe. 

Op voorstel van Dr Banga werd in 1949 het Deense systeem ingevoerd. 
Hoewel de werkzaamheden aan de proefnemingen verbonden evenals voor
heen door het personeel van de Stichting Nederlandse Uien Federatie geschie
den, wordt zij voor wat betreft de beoordeling van de resultaten met de in 
beproeving zijnde selecties bijgestaan door de Commissie Practijkproeven Uien. 
Het voorzitterschap dezer commissie wordt waargenomen door Ir van Beekom, 
terwijl het secretariaat door het I.V.T. gevoerd wordt. Verder hebben in de 
commissie zitting 3 vertegenwoordigers namens de uientelers en 3 namens de 
sélecteurs, terwijl tevens afgevaardigden van de Nederlandse Algemene Keu
ringsdienst voor Groentezaden en de Rijkstuinbouwvoorlichtingsdienst deel 
uitmaken van de commissie. 

Het ligt in de bedoeling ook een afgevaardigde van het Uitvoer Controle 
Bureau voor Tuinbouwproducten en uit de kring der exporteurs in de commis
sie zitting te doen nemen. 

De werkwijze die thans toegepast wordt, is als volgt. Indien een selectie-
bedrijf met een selectie aan het onderzoek wenst deel te nemen, dient een 
verzoek hiertoe te worden gericht aan het I.V.T. Teneinde een indruk te 
krijgen of en op welke wijze door het betreffende selectiebedrij f verdelings-
arbeid verricht wordt, heeft een bedrij f sonderzoek plaats. Is de uitslag van het 
gehouden bedrijfsonderzoek gunstig, dan wordt de selectie in het vooronder' 
zoek opgenomen. Indien van geen doelbewuste selectiearbeid sprake is, heeft 
geen opname in het vooronderzoek plaats. 

De duur van het vooronderzoek is 2 jaar. De in het vooronderzoek opge-
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nomen selecties worden op 3 à 4 proefvelden uitgezaaid, teneinde in de eerste 
plaats de meer kwalitatieve eigenschappen zoals vorm, uniformiteit van vorm 
en roodkleuring te kunnen beoordelen. Is de uitslag van het vooronderzoek 
bevredigend, dan wordt overgegaan tot opname in het volledig onderzoek. 
Hiertoe wordt de selectie bevorderd tot de facultatieve groep. In het tegen
overgestelde geval, dus wanneer de resultaten teleurstellend zijn, volgt afvoe
ring der selectie. 

Het onderzoek als facultatieve selectie duurt maximaal 4 jaar; gedurende 
deze periode worden de selecties op een groter aantal proefvelden vergeleken. 
Met het opvoeren van het aantal proeven wordt hoofdzakelijk beoogd een 
goed inzicht te verkrijgen met betrekking tot de zo belangrijke eigenschap
pen productiviteit en duurzaamheid. 

Na de periode waarin de selectie facultatief was, volgt of opname in de 
Rassenlijst of afvoering uit het onderzoek. Een andere mogelijkheid is nog 
dat de selectie gedurende 2 of 4 jaar z.g. slapend wordt gehouden. Dit kan 
voorkomen in gevallen waar de selectie nog kleine gebreken vertoond, in welk 
geval de sélecteur de gelegenheid geboden wordt, alsnog te trachten deze op 
te heffen. Na het verstrijken van deze periode, kan wederom beproeving als 
facultatieve selectie volgen. 

Bij opname van de selectie in de Rassenlijst wordt aan de sélecteur ver
zocht aan de selectie een passende fantasienaam te geven. 

Over al de te nemen beslissingen betreffende bevordering of afvoering van 
selecties, wordt de commissie in de gelegenheid gesteld haar oordeel uit te 
spreken. 

Methodiek onderzoek 

Bij de aanleg van de veldproeven wordt er naar gestreefd de proeven zo
veel mogelijk over de verschillende uiengebieden te verspreiden. Het voor de 
proeven benodigde zaaizaad wordt verkregen door het trekken van een mon
ster van de in het verkeer gebrachte partij handelszaad van de in beproeving 
zijnde selectie. Het nemen van deze monsters geschiedt door een ambtenaar 
van de Stichting N.Ui.F. 

Bij de proeven, die steeds in 3-voud aangelegd worden, wordt spreiding 
van de veldjes volgens toeval toegepast. De voornaamste eigenschappen waar
op beoordeling plaats heeft zijn: productiviteit, duurzaamheid, vroegrijpheid, 
neiging tot dikhalzen, vorm, uniformiteit van vorm en roodkleuring. De pro
ductiviteit wordt bepaald door wegen van de velddroge leverbare uien. Ten
einde waarnemingen te verrichten met betrekking tot de duurzaamheid is het 
noodzakelijk, dat met de opbrengst van de veldproeven bewaarproeven aan
gelegd worden. Daarbij wordt de gehele opbrengst van een veldproef volgens 
de in de practijk gebruikelijke methode bewaard. De bewaarproeven strekken 
zich uit vanaf de oogst tot aan omstreeks half Maart van het daaropvolgende 
voorjaar. Het bepalen van de vroegrijpheid wordt waargenomen aan het 
vroeger of later strijken van het loof. Het onderzoek naar de percentages sterk 
uitwendig en inwendig roodgetinte uien geschiedt op het veld aan het ge
plukte gewas. Bij de selecties met rode uien wordt aandacht geschonken aan 
het aanwezig zijn van uitwendig bleekrode uien. Tegelijkertijd worden waar
nemingen gedaan in verband met het voorkomen van dikhalzen. De vorm 
en de uniformiteit van vorm worden eveneens beoordeeld aan het op het veld 
liggend gewas. 
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Samenstelling Nederlandse Uiensortiment 

Als resultaat van de onderzoekingen, bleek het al spoedig mogelijk de tal
rijke selecties in enige typen onder te brengen. Al naar het grondras waaruit 
de selectie is voortgekomen, wordt onderscheid gemaakt tussen vertegenwoor
digers van het Rijnsburger-, Noord-Hollandse Strogele-, Zeeuwse Bruine- en 
Noord-Hollandse Bloedrode type. De verschillen tussen de tot de genoemde 
typen behorende selecties waren aanvankelijk zodanig, dat duidelijk onder
scheid mogelijk was. 

Het Rijnsburger type omvat productieve tot zeer productieve, bolvormige, 
doch merendeels tamelijk duurzame tot duurzame selecties, met sporadisch tot 
zeer weinig sterk uitwendig rood en tamelijk weinig of weinig inwendig rood. 

Het Noord-Hollandse Strogele type vertegenwoordigde oorspronkelijk min 
of meer platte, laatrijpe selecties, die overigens in velerlei opzichten met de 
vertegenwoordigers van het Rijnsburger type overeenkwamen. Het streven 
van de sélecteurs van tot dit type behorende selecties, om voor wat betreft de 
eigenschappen vroegrijpheid en vorm meer in overeenstemming te brengen met 
de vertegenwoordigers van het Rijnsburger type, wordt steeds meer merkbaar. 
De huidige in het onderzoek opgenomen selecties zijn bolvormig, terwijl het 
tijdstip van afrijping vervroegd is. 

Ongetwijfeld zal nu ook door de uientelers in het zuid-westelijk deel van 
ons land meer aandacht aan de vertegenwoordigers van het Noord-Hollandse 
Strogele type worden geschonken. 

Ook het Zeeuwse Bruine type vertegenwoordigt thans selecties, die verder 
van het type verwijderd zijn, dan bij de samenstelling van het sortiment het 
geval was. Aanvankelijk omvatte dit type selecties, die minder productief wa
ren dan de Rijnsburger- en Noord-Hollandse Strogele selecties, maar daar
entegen uitgesproken beter houdbaar. Tengevolge van 3e door de sélecteurs 
gewijzigde selectiemethoden is de productiviteit verhoogd, terwijl de duur
zaamheid vrijwel gelijk geworden is aan die van de vertegenwoordigers der 
eerstgenoemde typen. 

Het Noord-Hollandse Bloedrode type, dat slechts van plaatselijke betekenis 
is, wijkt in ieder opzicht van de vertegenwoordigers der overige typen af. 
De productiviteit van de selecties is laag; daarentegen bezitten zij een onover
troffen duurzaamheid. 

Het selectieonderzoek, zoals dit in de loop der jaren uitgevoerd is, heeft 
ongetwijfeld tot belangrijke resultaten geleid. In de periode 1931 — 1950 zijn 
78 selecties afgevoerd. In 1951 zijn naast 11 hoofdselecties 6 facultatieve in 
beproeving, terwijl eveneens 6 selecties in het vooronderzoek opgenomen zijn. 

Summary 

The introduction of the so called Danish system in the variety trials of onions 

by 

J. L. Koert 
(Netherlands Onion Federation, Middelharnis) 

As the investigation of strains of the three main types of onions grown in 
Holland, has been started in 1931 already, much experience had been gotten 
about the method of investigation. 

Therefore the variety trials of onions could be subdivided in two phases now: 
a A preliminary investigation of new selections during 2 years; after the 
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principles of the so called Danish system; this is mainly concerned with the 
qualitative characteristics. 

b The defenite investigation of the strains which have passed the sieve 
of a, by analytical methods by which are measured production capacity, ear-
liness, and keeping quality, during maximally 4 years, to find out the top 
strains. 
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Algemene discussie over de beginselen, de wijze van werken 
en de resultaten van de practijkproeven 

(Public discussions of the principles, the operating and the results of the variety 
trials after the Danish system. Summary p. 51) 

Inleiding van de heer D . Barten 

Ik meen dat wij werkelijk ernst met de prac
tijkproeven moeten maken. Dit is maar niet een 
persoonlijke liefhebberij, een hobby van enke
lingen, maar voor allen, die bij de zaadteelt be
trokken zijn, kunnen deze practijkproeven van 
het grootste belang zijn. Daarom moeten zowel 
onze tuinders, als onze zaadtelers, zowel als 
onze Keuringsdienst, ons Veredelingsinstituut, 
onze zaadexporteurs, zaadleveranciers, ernst 
maken met deze practijkproeven. 

Daartoe moeten deze proeven allereerst zo 
goed mogelijk worden georganiseerd en uitge
voerd en vervolgens moeten de resultaten van 
deze proeven zo effectief mogelijk gemaakt wor
den. Over deze dingen zij het mij vergund een 
paar opmerkingen te maken. 

Allereerst wil ik opmerken, dat het een ge
lukkige gedachte is geweest om de beoordeling te doen plaats vinden door 
een verschillend georiënteerd gezelschap, om het met name te noemen van 
tuinders en zaadselecteurs, terwijl ik over het ambtelijk corps der beoordelaars 
in dit gezelschap veiligheidshalve niet te veel wil zeggen. Ik zou alleen willen 
opmerken, dat er m.i. wel voor gewaakt moet worden, dat de ambtelijke in
vloed niet overwegend wordt. Dit gevaar komt om de hoek kijken, waar de 
practijkmensen wel eens verstek laten gaan en de ambtenaren steeds trouw 
komen opzetten. 

Het is wel gebleken, dat tuinders in het algemeen vaak heel andere eisen 
aan een gewas stellen dan zaadselecteurs; uniformiteit van selectie staat bij 
hen vaak op de achtergrond en bij het beoordelen van, wat volgens hen voor 
de practijk waarde heeft, zijn ze soms ook typisch inconsequent. 

De ene keer willen ze bij uitstek allervroegste kool en een ogenblik later 
vinden ze een kool, die heel wat later is (maar overigens in hun ogen prima 
eigenschappen bezit) toch ook al heel goed als vroege kool. Zo heb ik bij 
het beoordelen der uienselecties meegemaakt, dat een echte Flakkese uien-
teler, (die natuurlijk alleen van Rijnsburger uien, hoogstens nog van Zeeuwse, 
maar zeker van Noordhollandse uien niets weten wil) de opmerking horen 
maken, toen wij bij een proefgewas Noordhollandse Strogele stonden: „Als 
je zo'n beste Rijnsburger hebt, dan kun je wel tevreden zijn!" Lijn is er — 
goede uitzonderingen daargelaten — in hun beoordeling vaak niet te vinden. 

De groep zaadselecteurs en misschien nog in meerdere mate ©ns ambte
narencorps lopen wel eens gevaar in een ander uiterste te vallen. Bij hen is 
natuurlijk uniformiteit van selectie een van de eerste toetsstenen. Wa t b.v. als 
vroege soort gepresteerd wordt, moet natuurlijk volgens hen in de eerste 
plaats naar de aard van vroegte beoordeeld worden. Aangezien men op moet 
passen voor typische doctrinen en allereerst en allermeest practisch moet blij-
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ven, is het wel heel goed, dat practijkmensen uit de tuinbouw zelf, de proeven 
mee langs lopen. 

Voorts moet de beoordeling voor alles zo objectief mogelijk zijn. Daarom 
zou het m.i. wenselijk zijn dat het cijfer, dat aan een selectie voor een bepaalde 
eigenschap toegekend wordt, voortaan niet meer gezamenlijk, door de beoor
delingscommissie, wordt bepaald, maar dat ieder die aan de beoordeling deel
neemt, een vel papier krijgt, waarop hij, onafhankelijk en zonder te zeer door 
de gesprekken beïnvloed te zijn, zijn cijfer invult. Uit deze cijfers kan men dan 
tenslotte het gemiddelde trekken. Anders is het gevaar lang niet denkbeeldig, 
dat iemand die goed praten kan en voldoende vasthoudend is, zijn mening 
voor een deel aan andere leden der commissie weet op te dringen. 

Voor een verder inburgeren en steeds beter slagen der practijkproeven is 
ook van het grootste belang dat de inzenders van de te beproeven rassen of 
selecties op volstrekte geheimhouding kunnen rekenen. Daartoe lijkt het mij 
zeer gewenst, dat het personeel van de N.A.K.-G. ook zeer voorzichtig met de 
lijst van deelnemers omgaat. Om misverstand te voorkomen .— hetwelk op 
Veredelingsdagen tussen de N.A.K.-G. en ons wel eens pleegt voor te komen 
— wil ik er direct aan toevoegen, dat ik niet bedoelde te zeggen, dat deze 
voorzichtigheid in het verleden niet is betracht. 

Voordat ik nu over het effectief maken der practijkproeven een paar woor
den ga zeggen, nog een meer algemene opmerking, welke de uitvoering raakt. 
Nu het I.V.T. deze practijkproeven organiseert en daarmee het gehele groente
sortiment zo ongeveer wil bestrijken, lijkt het mij overbodig en mede daarom 
minder gewenst, dat ook allerlei anderen, officiële proeftuinen en dergelijke, 
vergelijkingsproeven opzetten en de resultaten hiervan publiceren. Ten eerste 
kosten al deze proeven geld, dat door de gemeenschap, veelal de belasting
betaler, moet worden opgebracht. Ten tweede kunnen deze meer lokale proe
ven nooit zo algemeen worden opgezet als de practijkproeven en verliezen ze 
zodoende aan objectieve waarde. Ten derde kan de publiciteit der proefne
mingen sommige zaadproducenten min of meer toevallig bevoordelen en andere 
benadelen. Ten vierde zou het werk der practijkproeven hierdoor kunnen 
worden doorkruist. 

Tenslotte nog enige opmerkingen over het effectief maken der resultaten 
van de practijkproeven. Wanneer aan de resultaten van de practijkproeven 
niets anders en niets meer verbonden zou worden dan de publicatie van de 
goedgekeurde selecties en het recht om het I.V.T.merk daarbij te voeren, dan 
missen deze m.i. voor een niet gering deel hun doel. 

Dit doel is volgens mij nl. het volgende: De bevordering van het gebruik der 
beste selecties door de tuinbouw en het steunen en beschermen van de kweek-
arbeid, aan de selecties verricht, door de zaadproducenten. Voor selectie-
bedrijven, die niet, of slechts in zeer geringe mate over een eigen verkoop
apparaat beschikken, is het te verwachten effect van een goede keuring zeer 
gering. 

Voorts is het wellicht voor vele selectiebedrij ven de overweging waard of 
men wel door middel van deze practijkproeven de aandacht op eigen goede 
selecties moet vestigen, wijl men daardoor de mogelijkheid juist aantrekt, dat 
andere zaadbedrijven, zich direct van deze selecties meester maken en de 
revenuen van het werk van de ander plukken. Daarom moet volgens mij de 
nieuwe zaaizaadregeling van de N.A.K.-G. (waarvoor ik reeds eerder op onze 
Veredelingsdagen een lans gebroken heb en die nu gelukkig gekomen is) 
nauwer aangesloten worden op de resultaten van de practijkproeven. Daartoe 
zal uiteraard de N.A.K.-G. een straffere controle op de zaaizaadproductie en 
het zaaizaadgebruik moeten uitoefenen. Maar ik weet dat wij Hollanders 
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huiverig zijn van controle en ik haast mij er dan ook aan toe te voegen, dat 
dan m.i. veel andere N.A.K.-G. controle achterwege zal kunnen blijven. Als 
het hart gezond is, behoeft men de huid niet meer zo met de loupe te bekijken! 

Wanneer het voor onze zaadteeltbedrijven zo mogelijk gemaakt wordt om 
voor allerlei artikelen over de beste selecties te beschikken, zonder dat men 
hiervoor een eigen kostbare stamzaadteelt — met de daaraan verbonden dure 
selectie-arbeid nodig heeft, dan moet dit m.i. toch in de practijk slagen. 

Op deze wijze kan elke kweker, voor zijn goede prestaties, de hem toeko' 
mende beloning ontvangen en is daarmede tegelijk de mogelijkheid gegeven 
voor een zo snel mogelijke verbreiding van de beste selecties, hetgeen toch 
uiteindelijk een algemeen economisch voordeel is. 

Discussie na de inleiding van de heer Barten 

Voorzitter: Dames en Heren. Wij danken de heer Barten voor zijn discussie 
over de waarde van deze practijkproeven en ik zou graag aan de vergadering 
willen vragen of zijn voordracht nog aanleiding geeft tot opmerkingen. Is er 
misschien nog iemand aanwezig, die niet weet wat „Bola" is? 

Ik meen verder uit de inleiding gemerkt te hebben dat de heer Barten niet 
al te groot vertrouwen heeft in de ambtelijke zijde van de zaak. Als dat nu 
iets is, waar U het niet mee eens bent, dan hopen wij dat van U te horen. 
Misschien heb ik mij vergist, maar ik geloof dat de heer Barten de vorige keer 
de keuringsdienst nogal gekitteld heeft en nu weer een ander slachtoffer heeft 
willen zoeken. Mag ik dan vragen of er nog bepaalde opmerkingen zijn naar 
aanleiding van hetgeen door de heer Barten gezegd is? 

De heer v. d. Have: De heer Barten heeft opgemerkt, dat hij een tegen
stander is van het feit, dat bij het beoordelen van de practijkproeven een dis
cussie plaats vindt; ik wil hier juist tegen in gaan en zeggen, dat ik dat één 
van de goede zijden van de beoordeling vind. Het „kwekersoog" is nl. iets 
dat men van huis uit niet direct meekrijgt, maar dat men pas verwerft door 
veel gewassen te zien en op verschillende dingen gewezen te worden. Nu is 
het toch zo, dat bij de beoordeling van de practijkproeven zich meestal een 
discussie ontspint, waar de kwekers een mooi lesje krijgen en ik zou het ten 
enenmale foutief vinden als dit zou gaan ontbreken. Bovendien zou het m.i. 
de beoordeling minder geslaagd maken; men zou iets over het hoofd kunnen 
zien, waar iemand, die eveneens mede beoordeelt, de ander op zou kunnen 
wijzen. 

Dr Banga: Als men met zijn tienen is, is het op zichzelf al een hele toer al 
die mensen onafhankelijk van elkaar te laten rondgaan. Maar in de tweede 
plaats zijn er ook bezwaren van andere aard. Zo blijkt steeds, dat er personen 
zijn, die geen goed onderscheid kunnen maken tussen type en selectie. Als 
ze het type niet mogen, dan krijgt de selectie ook een slecht cijfer. Eri omge
keerd, als het type goed is en de selectie niet zo best, dan wordt ook de 
selectie goed of het type slecht beoordeeld. Als men ieder op zijn eigen houtje 
laat rondlopen en cijfers geven, krijgt men daardoor heel uiteenlopende be
oordelingen; als de één een 5 geeft en de ander een 1, dan is het gemiddelde 
een 3, maar dan weet men nog niets! 

Daarom is het volgens mij prettiger, over punten waar men het niet over 
eens is, te praten, opdat men er achter kan komen, waar het om draait. Ik wil 
graag op het veld weten of de commissie van mening is, of een bepaalde 
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selectie een voldoende gebruikswaarde heeft, extra goed is, of onvoldoende. 
Is men het hierover niet eens, dan kan men op het veld waar het materiaal 
aanwezig is een en ander nader bekijken. Dat is later aan de schrijftafel niet 
meer mogelijk. 

Een andere zaak is het nemen van proeven door diverse instanties. Mono
polistische posities zijn altijd een beetje moeilijk, want men kan lastig zeggen: 
nu doen wij het en de anderen mogen het niet meer doen. Er zijn nu eenmaal 
proeftuinen, die speciaal voor de tuinders bestemd zijn om er proeven op te 
zetten en als zij dat niet meer konden, zouden ze zeker en terecht ontevreden 
worden. Iets anders is echter of die dingen niet op elkaar aangesloten kunnen 
worden. Wanneer we het zover kunnen krijgen, dat wij centrale practijkproe-
ven nemen en de uitwerking voor bepaalde gebieden in de regionale proef
tuinen plaats vindt, zodat men beoordelen kan welke typen voor de bedoelde 
gebieden het meest geschikt zijn, dan bereikt men op een vruchtbare wijze 
samenwerking en coördinatie, inplaats van elkaar de pas af te snijden. 

Het laatste punt van de heer Barten wil ik even laten rusten, want daarop 
komt misschien wel iets uit de vergadering naar voren. 

De heer Bulten: Ik heb met belangstelling aangehoord, wat de heer Barten 
naar voren bracht en wat hij al zo dikwijls gezegd heeft over een betere rege
ling van de zaaizaadvoorziening. Maar ik begrijp niet, waarom wij als wij toch 
de Deense proeven hier toepassen, dan niet volledig het Deense systeem over
nemen. Waarom gaat het I.V.T. niet samenwerken met de N.A.K.-G. en 
krijgt deze niet het recht de zaden door te geven van erkende sélecteurs? Het 
voorstel dat de heer Barten deed, kan ik toejuichen en dat zal ieder met mij 
wel doen. Maar het lijkt mij totaal verkeerd, dat daarnaast ieder maar weer 
uit kan zaaien, wat hij maar wil. De practijkproeven komen dan met een klein 
relaas in de krant, er wordt melding gemaakt van de selecties, die goedgekeurd 
zijn, maar voor de rest gooien wij weer alles door elkaar. Geef daarom de 
N.A.K.-G. het recht te gebieden, dat niet anders dan geplombeerd zaad ver
kocht mag worden. 

Voorzitter: Als ik het goed begrepen heb, bedoelt U, dat U het wenselijk 
acht dat de selecties, die in de Deense proeven erkend en goedgekeurd wor
den, alléén in het verkeer mogen worden gebracht, met uitsluiting van elk 
ander? 

De heer Bulten: De anderen hadden ook mee kunnen doen. Als dat niet 
is gebeurd, dan moet men zeggen, dat nu de erkende voor moeten gaan tot de 
volgende Deense proef. 

De heer v. Dok: Wij hebben 78 selecties tuinbonen gehad, waarvan er 26 
een bewijs van goed gedrag hebben gekregen en nu is de vraag gerezen, waar 
we met de andere naar toe moeten. Ik geloof dat hier voor de Keuringsdienst 
een mooie taak ligt om in deze situatie een beetje orde te scheppen. 

De heer Rijk Zwaan: Ik meen dat wij niet de weg op moeten van het verbod, 
daar hebben wij de achter ons liggende jaren al genoeg mee te maken gehad. 
Het verdient echter toch wel aanbeveling dat de N.A.K.-G. gaat toezien, dat 
van de inzendingen, die definitief slecht waren, geen verdere vermeerdering 
plaats vindt. Men moet geen verbod opleggen, maar wel de mensen aanraden 
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